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O nalogah 3.NP-a — Zaltliuček jesenskega prvenstva v Ljubljen; ir. Mariboru 
— V državnem prvenstva vodi BSK, vprašanje prvaka še vedno odprto — 
SK Ilirija in „Jutrov“ članek „Dekadenca slovenskega nogometa“ — Dopisi

iz Maribora, C^lja, Zagreba, Osjeka i. t. d.
O NALOGAH LNP-a.

Predstavniki LNP se vse premalo 
zavedajo, da ni njihova .davna na- 
iojnt. da pazijo na strogo izpolnjeva
nje paragrafov. Glavno in najvaž
nejšo misijo ima naš vrhovni nogo
metni forum v tem, da skuša spraviti 
naš nogomet na čim višjo stopnjo. 
To je v njegovi, moči. Za glavno 
skupščino bi moral sestaviti primer
ne predloge, katerih namen bi bil, da 
dvignejo naš nogomet do one vi
šine, katero bi morali že davno imeti.

Eden od teh predlogov je spre
memba načina prvenstvenega tek
movanja. Danes imamo klube deljene 
na tri okrožja: ljubljansko, maribor
sko in .celjsko. V vseh imamo dobra 
in slaba moštva. Ali ni škoda, da se 
klubi teh okrožij le malokrat srečajo 
med seboj? imeli bi obilo lepih in za
nimivih tekem. »Športni list« je že 
večkrat pisal o tem vprašanju. Da
nes hočemo posvetiti' temu več 
vrstic. t.

Kaj predstavlja današnji I. raz
red? Vse preje kot I. razred. V isti 
skupini tekmujejo klubi, ki po moči 
in znanju absolutno niso enakovred
ni. To občuti vsakdo: i blagajna, i 
boljši in slabši klubi. Močnejše mo
štvo ne more od slabejšega prav nič 
pridobiti, kvečjemu blesure. Tu gre 
samo za število golov. Slabejše mo
štvo ■ tudi nima nič od takih tekem. 
Njihovi igralci še ne dosegajo po zria- 
Iju in rutini svojih kolegov boljšega 

k’uba.in samo tratijo.svoje.sile. Ako 
dobi tak, klub kakih 10 ali več golov, 
mu to gotovo ne bo v vzpodbudo in 
igralci morajo zgubiti veselje. Tudi 
gledalci prav dobro vedo kakšen bo 
izid takih dveh neenakih nasprotni
ke v in ostanejo raje doma. Pri tem 
m pomaga nikaka reklama, ki cika 
na požrtvovalnost, borbenost, na po
manjkanje točk in še na polno dru
gi! mamljivih podobnih svojstev, ki 
jih potem gledalec zastonj išče pri 
tekmi,v. \ 4,

Zakaj torej tako prvenstvo? Mo
štva nastopijo samo radi tega. da od
igrajo predpisano tekmo. Izkupiček 
je tako malenkosten, da ob slabem 
vremenu niti ne krije izdatkov. Naj
bolj govoreč primer, kako/vlečejo to
vrstne tekme,-je dejstvo; da je izku
piček tekme HirijacPrimorje večji kot 
skupni dohodki vseh ostalih prven
stvenih tekem v letu. Ali bi ne bilo 
bolje, da bi imeli več takih derbyjev? 
Zaenkrat obstoja samo ena Ilirija in 
eno Primorje, pomagamo.si-pa lahko 
na d-pg način. Med klubi, ki pripa
dajo NLP-u je več takih,- ki so po 
moči in znanju na isti ali vsaj približ
no enaki višini. Zakaj ne bi naredili 
prvenstvo samo teh klubov:. V naši 
banovin bi dobili 5 do 6 prilično ena
kovrednih moštev, katerih. medse
bojna srečanja bi bila ravno tako_ za- 
nimiva kot: ljubljanski lokalni derhy. 
Beseda derby je: namreč za našo raz
mere značilna. Pomeni višek.-.ki je 
pri nas mogoč, obenem pa je žalost
no priznanje, i da i je'Vse ostalo manj
vredno. Pri prvenstvu samofttaiinoč- 
nejših-i klubov bi odpadel- izmz derby

am cd sebe: vse tekme bi, bile der- 
1 V pri vsaki bi bil izid negotov. Na- 
■4tal bi niz derbyjev — ali bolje reče
no. pravi, resnični 1. razred. Iz tega 
krožka bi se odločil faktično najbolj
ši klub. Publike bi bilo vedno dosti 
in koristi bi imeli klubi in podsavez.

Napredek bi prišel sam od sebe. 
Klubi bi se morali temeljitejše pri
pravljati ako bi hoteli uspeti. Igralci 
slabejših klubov bi mnogo pridobili 
pri gledanju boljših klubov in bi to 
sami uporabljali. Nivo našega nogo- 
nieta bi stalno pridobival na višini 
tako. da bi lahko tudi proti zunanjim 
klubom z uspehom nastopali.

Razdelitev izkupička prvenstva 
ni pravična. Kako pride klub, kate
rega moštvo je privabilo na igrišče 
več občinstva do tega. da mora deliti 
dohodke svoje tekme z drugimi, klu
bi. ki so imeli mnogo manjši obisk? 
Režijo tekem bi morali imeti klubi

j sami. saj nosijo tudi ves riziko. Na- 
; stopajoča kluba bi si razdelila čisti 
i dobiček na polovico, podsavez bi pa 

dobil gotov odstotek. Dohodki pod- 
saveza bi se zvišali in največ koristi 
bi imeli od tega podsavez in manjši 
klubi: odpadel bi namreč očitek, da 
podsavez samo kaznuje, ne daje pa 
nikakili podpor. Ta moment je poleg 
sigurnega napredka vsakomur raz
umljiv in morajo vsaki ugovori v tem 
oziru odpasti,.

Stvar smo začrtali samo v sploš- 
n.-m. hoteč vendar že pokreniti in 
sprožiti najbolj kočljivo vprašanje. 
Na podsavezu in klubih je pa sedaj, 
da.o našem predlogu razmišljajo in 
predlože na predstoječi glavni skup
ščini tozadevne predloge. Še enkrat 
pribijamo: tako kot je sedaj, ne mo
re iti naprej, od nas samih zavisi, ako 
hočemo in želimo proč vit in lepšo 
bodočnost našega nogometa. ----

«ftosonriiit, - ? - " I ..t
'jesensko PRVENSTVQ I. RAZ
REDA V LJUBLJANI JE KONČANO

V nedeljo se je odigrala v. ljub- 
banskem . L. razredu zadnja., tekma, 
jesenskega, pfvenstva.. Vršila Sč i* 
tekma Primorje :Grafika, ki je prine
sla Primorju obe . točki in obenem 
jesenska prvenstvo. Druga tekma 
Hermes:Svoboda se radi zabrane 
igre epajstor-ice Šiškarjev ni vršila' 
in.sp verificira s 3:0 par forfait za 
Svobodo.

Jesensko prvenstvo ni izpolnilo 
pričakovanja ne’v športnem, ne v 
gmotnem oziru. Vse tekme so stale 
na tako nizkem nivoju, da kaj take
ga ne pomnimo že več-let nazaj. Ni 
čuda. da je bil obisk temu primeren. 
Mnogo jC'k temu pripomogla'diskva
lifikacija Hermesa in je izgubilo pr
venstvo mnogo na privlačnosti. Naj
večje zanimanje Je bilo osredotočeno 
na srečanje Ilirije in Priniorja. Po
tek in igra sama pa je razočarala vse , 
navzoče. Naš nogomet je prispel do 
točke, do -katere je moral priti; Da
našnji sistem prvenstvenega takmo- 
vanja se je izkazal kot nemogoč. Na
mesto napredka- smo zaznamovali 
občuten padec. Ako ne bo prišlo do 
tnmeiiite remeducc v pogledu razde

la glavna inieijatorja napadalnih
akcij.,.., :•.i -■ .

Grafika je pokazala izvrstne de- 
fepzivug kvalitete. Ožj^ obramba je 
imela . ogromno dela. izvršila ga je 
prav dobro. Da bj napadalni kvintet 
opravil svojo nalogo ravno Jako do
bro. bi bil izid drugačen. Tu §€ ne
koliko odgovarja notranji trio (Kata- 
vič!). krili sta nemogoči. ;

Tekmo je zadovoljivo sodil g. 
Nikolič iz Zagreba. , , ...

Rezervne, tekme so se končale z 
zmagami favoritov: Svoboda : Her
mes 7:3-(3:1) in Primorje :Grafika 
12:2; (6: J > i v

. Stanje 
.t,azreda:

jesenskega
f

prvenstva L

Primorje 4 4 0 0 18:4 8
Ilirija 4 3 0 1 18:4 45
Svoboda 4 2 0 2 7:21 4
Grafika 4 T) 1 3 4:12 1
Hermes ‘ 4 0 1 3 3:12 1

V 11. razr. »je prvenstvo tik. pred
zaključkom. Jadran je svojo zadnjo 
tekmo zaključil z izredno visoko 
zmago nad Korotanom, ki je igral 
znatno slabše kot nedeljo preje. Re
zultat 8:1. Reka je sigurno prema
gala Natakarja in ga potisnila na 
zadnje mesto.

Irtve klubov v, razrede, bo., postalo Stanje v 11. razredu: > : 7 ; s
prvenstvo farsa. Koristi nimamo no Jadran 4 4 0 27:3 8
benih. Namesto. da bi korakali nav Korotan 3 2 1 3:8 4
zgor. se le spodtikamo in pogrezamo Slovan 3 1 2 5:6 2
v čim dalje bolj gosto blato, iz kate Reka l 3 1 2 5:12 2
rega kmalu ne bo rešitve.

- ..i- '*i + ~ • Natakar .3 0. ,.3i \ ß k .1:12 n

Primorje:Grafika 3:0 (1:0).
Igra je potekla -oh premoči Pri

morja, katerega igra pa ni mogla za
dovoljiti. Moštvo ni pokazalo izena
čenosti. Ožja obramba je bila izred
no nesigurna in se ima zahvaliti edi
no premalo odločni- igri nasprotnega 
napada, da niso padali goli. Krilska 
.vrsta je bila na mestu. Napad je imel 
poleg lepih tudi slabe momente. Žo
ga «e- je-podajala včasih popolnoma 
brezmiselno. Notranji trio preveč 
zaostaja za brzima kriloma, ki sta bi

PISMO IZ MARIBORA.
(Od našega-rednega dopisnika.)
' . Nogomet.
V nedeljo, dne'26. t. m; so se od

igrale na igrišču SK Rapida dve.no- 
gometni tekmi. V boju za mladinski 
pokal M. O. so si stali nasproti juni- 
orjf Maribora in Železničarjev; Re
zultat 3:3 (0:3) izraža pravilno potek 
igre. ž. so prvi polčas prevladovali 
v polju, M; Je pa v drugem delu igre 
s silno požrtvovalno igro zaslužil iz
ravnavo. Sodil je g. Nemec,

i’ ' ono teKino l<apid:bvo- 
boda jo jesensko prvenstvo v marib. 
okrožju zaključeno. Svoboda je tokrat 
iznenadila s svojo premišljeno in po
žrtvovalno igro in samo slučaj je. da 
je Rapid rešil vsaj eno prvenstveno 
točko. Igra je bila razen v prvih 20 
min., ko je R. prevladoval, izenače
na. Kar so bili R. igralci tehnično 
boljši, to je Svoboda nadoknadila z 
agilnostjo. Da je S. v vsem prven
stvenem tekmovanju igrala s tako 
voljo bi sigurno dosegla ugodnejše 
rezultate kot 14:1 in 12:0. Uspeh v 
zadnji tekmi naj ji bo v vzpodbudo 
za nadaljno športno delo. Rapid je 
vzel tekmo z lahke strani ter je imel 
sploh zelo slab dan. Celo ožja 
obramba, drugače najboljši del mo
štva. je odpovedala. Par odsotnih 
igralcev I. moštva so nadomestile 
rezerve na vso moč slabo. Svoboda 
si je na ta način priborila po več le
tih prvo točko v prvenstvenih tek
mah in s svojo požrtvovalno igro tu
di novih simpatij med občinstvom. 
Sodil je g. Marinič.

Prvenstvena • tabela izgleda kon
cem jesenske sezone sledeče:
ISSK Maribor 3 3 ------- 22:4 6
SK'Železničar 3 1 1 1 14:4 3
SK Rapid 3 — 2 1 4:7 2
SK Svoboda 3 — 1 2 4:29 1

Lahka atletika.
Za nedeljo napovedani meeting 

ISSK Maribora in SK Rapida je mo
ral radi neugodnega terena žal odpa
sti. Prijavljenih 46 atletov ho po 
inožnosti tekmovalo drugo nedeljo. 
Ker' Se tokrat meetlnga udeteži tudi 
SK Ptuj. bo prireditev še pridobila 
na zanimivosti.. ..r- - . J* * .

Zimski sport.
\ soboto. 25. tv m; so se v Mari- 

boruivršili izpiti za savezne smuške 
sodnike. Komisiji, obstoječi iz načel
nika tehn. odbora JZSS g. dr. Ber- 
ceta^ gen. tajnika JZSS g. Gorca in 
saveznega nastavnika g. Kvedra, se 
je predstavilo 18 kandidatov, kar 
priča o lepem ražvoju zimskega 
sporta V mariborskem okrožju. Izpit 
so prestali sledeči gg.: prof. Šilc Jo
ško. Sekala Jože. Yales Rom. (SPD 
Maribor); ing. Kudelka Rudolf, Par
ma Bruno. Jurinc Franc (Smučdrski 
klub Maribor): Dekleva Janko (So
kol Maribor): Bregant Evgen (ISSK 
Maribor): Kopinšek Andrej. Diehl 
Branko in Kranjc Ivan (SPD Celje). 
Nadejamo se. da bodo novi savezni 
sodniki mnogo koristili razvoju na
šega smučarstva.l»M*Miiliiiini Tiiniiini —

RESTAVRACIJA

SLON
LJUBLJANA „

Shajališče vseh doipačib jg 
tujih športnikovi ™ Izborna 
kuhinja! ^ izbrat a vina I 

Zmerne cene!
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Občni zbor Zimsko - športnega 
podsaveza v Mariboru, ki se je vršil 
dne 2.5. t. m. ob 21. uri »pri Orlu«, je 
pokazal nepričakovan napredek zim
skega sporta. Ob ustanovitvi podsa
veza je bilo včlanjenih 5 klubov, do- 
čim jih je sedaj že 15 s 1500 organi
ziranih zimskih športnikov, pa še 
vedno se snujejo nova društva. Pred
sednik g. dr. Orožen je uvodoma 
pozdravil delegate JZSS in se za
hvalil za podporo JZSS. Očrtal je 
postanek podsaveza in njega dose
danje delo. Sledila so izčrpna poro
čila tajnika, blagajnika in tehn. refe
rentov za smučarje, drsanje in san
kanje. iz vseh je bilo videti marljivo 
delo in velik razmah. Po poročilu 
revizorjev je občni zbor soglasno 
podeli! odstopajočemu odboru abso- 
lutcrij s pohvalo.

Zborovalce je ugodno presenetilo 
odlikovanje predsednika g. dr Orož- j 
na z zlatim častnim znakom JZSS v 
priznanje za njegove neprecenljive 
zasluge za razvoj zimskega sporta 
v n a- iborskem okrožju.

Ker g. dr. Orožen vsied prezapo
slenosti ni želel na novo prevzeti 
predsedstva, je bil pri volitvah so
glasno izvoljen na to mesto že dose- 
daj izredno zaslužni član podsavez- 
nega odbora g. Golubovič ter v od
bor naslednji gg.: predsednik prof. i
Joško Šilc, 1. tajnik Bruno Parma. II. 
tajnik gdč. Breda Hribar, blagajnik 
Roman Vales, tehnični odbor in refe
renti: inž. Kylert, Prelovec, Voglar, 
Roglič Dekleva. Barlo v ič in Marus- 
sig; odbornika Rauter in Franko, na- 
mestmka Pohar in Gnus: zastonniki 
zunanjih klubov: Samuda za SK Ptuj. 
Svetek za SK Olimp. Celje, Kopinšek 
za Ojstrico, Celje, Kodelka za Smu
čarski klub Celje, Svet za SK Šo
štanj Kvac za SK Slovenjgradec, 
Jordank; za SPD Prevalje in Ulle za 
SPI) Mežica.

Nadzorstveni odbor tvorita gg. 
Stamol in inž. Miss, razsodišče gg.: 
dr. Orožen, dr. Bergoč, dr. Senjor, 
dr. Štor. dr. Sekula in dr. Jettmar.

Za službeno glasilo podsaveza je 
proglašen »Športni list«; občni zbor 
priporoča vsem klubom in klubskim 
članom, da se naroče na list.

ISSK Maribor je porabil občni 
zbor. da je izročil svoj novi lični 
zimsko-sportni znak saveznim za
stopnikom, bivšemu predsedniku in 
tajniku podsaveza ter načelnikom 
vseh v podsavezu včlanjenih klubov.

Občni zbor je nadalje sklenil vpe
ljati in založiti podsavezni znak, od
klonil pa posebne podsavezne čast
ne znake.

SPI) Mežica je najavil zgraditev 
skakalnice in prosil savez in podsa- 
vez za nasvete in podporo.

G. dr. Bergoč je kritiziral razva
do snubljenja tekmovalcev in apeli
ral novi odbor, da isto najenergič- 
neje zatre. Savezni tajnik g. Goreč je 
nasvetoval klubom, da take tekmo
valce sploh odklanjajo, ker to navad
no niso športniki, temveč koristo
lovci.

G.Gajšek je priporočal ureditev 
damskega sodniškega vprašanja.

Sklenilo se je končno ustanoviti 
poseben odsek za ureditev zimskih 
markacij ter verificirati odslej samo 
aktivne športnike.

Ostale domače tekme:
Litija:. SK Litijadlirija old boys 

4:2. Domačini so zmago zaslužili. 
Igro sta vodila dva sodnika, oba 
amatersko.

Trbovlje. SK Olimp (Celje) Ama
ter 4:3. Domačini so vodili že 12:0, 
niso pa izdržali.

Domžale: V nedeljo sta gostova
la v Domžalah 2 ljubljanska kluba. 
Disk:Jadran rez. 3:3 in Disk rez.: 
Reka 2:1.

Najelegantnejše športne, promenadne 
in salonske obleke kakor tudi plašče 
izdeluje po konkurenčnih cenah
Modni salon LUDVIG LOGAR

Gosposvetska cesta 13/1
Razno najnovejše angleško in 
češko blago vedno v. zalogi.

Državno prvenstvo
VIII. kolo državnega prvenstva 

še vedno ni prineslo razčiščenja v 
vprašanju prvaka. Concordia in Haj
duk sta si v Zagrebu delila točki po 
skrajno ogorčeni borbi. V Sarajevu 
je Jugoslavija odnesla zdravo kožo 
in se je z obema točkama vrnila do
mov. DSK je imel v gostih osješko 
Slavijo ter jo je odpravil s 6:0. Re
zultat je izmed, dosedaj doseženih 
najvišji. Vse tekme so se odigrale 
na blatnem terenu.

Ccncordia:Hajduk 1:1 (1: •)■
Željno se čekao dolazak Hajduka, 

u Zagreb. Tim više što je Concordia 
u Splitu bila osjetljivo poražena, a 
Hajduk opet izgubio u Sarajevu. No 
na svoj račun nije došao nitko pošto 
ova utakmica nije bila ono, što smo 
vični gledati, a najviše zbog terena, 
koji se nalazio uslijed velike kiše po
sljednjeg dana dobrim dijelom ned 
vodom. Medjutim vrijeme se popra
vilo i poslije podne bilo je bez kiše, 
što je pridoneslo da se na igralištu 
Concordije našlo oko 7000 gledalaca.

Iz Splita došlo je oko 350 najgrla
tijih kibica koji su burno pozdravili 
dolazak na teren svojih miljenika. 
Odmah zatim ulazi i Concordija, 
burno pozdravljena. Obje momčadi 
kompletne.

Sudac Göbel. daje znak za poče
tak i odmah uslijedi oštra navala 
Hajduka, koji snažno pritište. Con
cordia se trgne i dade protunavalu, 
koja bude u 10 min. iskorištena po
greškom vratara Hajduka, i Concor
dija zabija prvi goal. Poslije toga 
opet Conc. igra dosta rastrgano, mo
guće zbog terena, pošto su igrači pa
dali kao na ledu. U 25 min. Živković, 
od Conc. zbog blesure napušta teren, 
a na to nastane gungula pred vrati
ma Concordije, i lopta se odbije od 
Conc. igrača, pa ravno — u mrežu. 
Izjednačenje. Hajduk jeftino je došao 
do goala [ izjednačenja U 30. min. 
vraća se Živković (Šimšir) ali slabe 
koristi od njega. Do konca poluvre
mena izmjenične navale bez rezul
tata.

U početku II. poluvremena opet 
pritisne Hajduk, ali se Concodia sna
lazi. prenese igru na Hajdukovo po
lje. na kojem se tri četvrtine II. pol. 
odigralo, ali bez rezultata, pošto je 
glavni bombaš Živković morao zbog 
blesure. da statira.

Igra je bila dosta oštra, no sudac

je sve mirno riješio, i nije činio na
ročitih pogriješaka, te su kibici jedne 
i druge strane bili prikraćeni, da do
diri u priliku čitati iz svog »kultur
nog« riječnika.

Backovski parovi na obje strane 
vršili su svoju dužnost u punom smi
slu, pošto je lopta rijetko kad-došla 
do goalmana. i osim par manjih na
vala goalmani su bili bez posla.

Kako spomenuh, teren je u glav
nom kriv, da su se obje momčadi 
morale sa ovim rezultatom zadovo
ljiti, iako je Concordija bila bolja.

Jaka.
Frgr-hviT Shvih S ■!?" (DM.
!gra je bila pred odmorom odpr

ta: Jugoslavija je imela sicer pred 
golom več ugodnih situacij, ni jih pa 
'mala izkorstiti. V tem delu igre se 
je zlasti odlikovala, obramba Jugo
slavije. Slavlja je imela boljši start 
in brzino. Napad je igral na prodore. 
Po odmoru, ko je Jugoslavija še vo- 
đUa 3:0, je Slavija pritisnila in 15 
minut oblegala nasprotnika. Posreči
lo se ii ic zmanjšati rezultat na 3:2. 
Proti koncu so prišli gosti zopet do 
izraza. Sodil je g. Fabris iz Zagreba.

rSK-Slavija O. 6:0 (3:0).
Tekma ni bila na posebni višini. 

Težek in blaten teren ni dopustil, da 
bi se razvila lepa igra. Igralci se dol
go časa niso znašli kljub vsem na- 
rcr-em se niso znali prilagoditi tere
nu. Oba teama sta forsirala igro 
kratkih pasov po zemlji, kar je bilo 
seveda pogrešno. BSK je prvi uvi
del da s tako igro ne bo prišel na
prej in je namesto igre notrani ■ 
tria forsiral obe krili. S tem je bil iz
vršen preobrat in zmaga zasigurane. 
Osječani so se morali večinoma bra
niti ter je bila posebno ožja obram
ba izredno zaposlena. Kljub šestim 
golom so opravili delo častno.

Pri domačinih vratar sploh ni po
segel v igro. Izvrstna je bila krilska 
vrsta, posebno Djordjević. V naoadu 
je bil prav dober notranji trio.

Sodil je g. Živanović iz Novega 
Sada.

Stanje.prvenstva:

PISMO IZ OS JEK A
(Od našega stalnega dopisnika.)

Osijek. 24. okt. 1930 
Do ove godine nije još ni jedan 

osječki klub došao u uže natjecanje 
za drž. prvenstvo u nogometu. Sla
vija ie prva. kojoj je usojelo doći u 
onaj najuži krug vodećih klubova, 
koji se bore za naslov drž. prvaka. 
Tom učestvovanju Slavuje u drž. pr
venstvu ima osječka sportska publi
ka da zahvali cio niz vanredno za
nimljivih utakmica u samom Osijeku, 
od kojih su nekoje pravi sportski do
gađaji Takvi je jedan događaj bila 
i nedeljna utakmica sa splitskim Haj
dukom. Malo je tko od Osječana 
imao do sada prilike, da vidi n igri 
snlitskoga Hajduka. Do sada se o 
njemu samo mnogo čitalo f slušalo. A 
u nedjelju je taj »majstor s mora« 
došao po prvi puta u Osijek. Narav
no. da je ovaj veliki interes za igru 
Hajduka privukao na nog. igralište i 
ogroman broj publike. Računa se, 
da ie toj nedjeljnoj utakmici prisu
stvovalo oko 3000 gledalaca, što je 
za oslječke prilike rekordan broj. Na 
blagajni je palo. ništa manje nego 
Din 32.000!

Prigodom nedjeljne utakmice, po
kazala se osječka publika vrlo đisci- 
plinovanom. Nije bilo ni jednoga inci
denta. a poželjno je. da se publika i 
ubuduće spram gostiju ovako vlada, 
kako bi Osijek i nadalje uživao glas 
najgostoljubivijeg grada u državi.

Dvadesetgodišnjica sportskog ra
đa. Na nedjeljnoj utakmici je g. An
tun Pintar, poznati igrač osječke 
Slavije proslavio dvadesetgodišnjicu 
aktivnoga sportskoga rada. Tim po
vodom darovao je O. N. P. g. Pinta- 
ru lijepu plaketu, a Slavija i momčad

BSK 8 5 2 1 23:10 12
Concordia 8 4 3 1 18:13 11
Jugoslavija 8 4 2 2 17:12 10
Hajduk 8 4 2 2 18:15 10
Slavija S. 8 2 1 5 14:19 5
Slavija O. 8 0 0 8 5:26 0

splitskoga Hajduka darovali su mu
cvijeća.

Dragutin Schulz, desno krilo Gra
đanskog. osj. reprezentativni igrač, 
pristupio je momčadi osječkog prva
ka Slavije. S dolaskom Schulza Sla
vila dobiva u navali veliko pojača
nje. a osim toga. posredovat će mom
čad dva krila. Andučića i Schulza. na 
kojima će joj zavidjeti svi vodeći 
klubovi u državi.

Ceni. čitatelje ooozarkmro na današ- 
nji oglas tvrdke »Textil-Bazar«!

»Dekadenca slnv»ncke"£« nogometa«
in SK Ilirija.

Izjava odbora SK Ilirije.
pod naslovom »Dekadenca slo

venskega nogometa« je priobčilo 
»Jutro« pred dnevi mišljenje nogo
metnega trenerja ASK Primorja o 
gzrokih nazadovanja slovenskega 
nogometa. Predno preidemo na od
stavke v katerih ie tangiran SK Ili
rija. pripomnimo, da je napačno, ako 
se govori o nazadovanju sloven
skega nogometa. Govoriti bi se 
moglo v danem primeru kvečjem o 
nazadovanju ljubljanskega no
gometa. kajti Maribor. Celje. Trbov
lje in kraji po deželi kažejo stalen 
napredek v kvantitativnem in kvali
tativnem pogledu.

Zmotna in brez podlage so tudi 
izvajanja trenerja Primorja, da je 
Ilirija kriva »linije upadanja« pri na
šem nogometu. On smatra namreč, 
da je glavni vzrok nazadovanja boj 
med Ilirijo in Primorjem in ker je po 
njegovem v tem boju Ilirija agresiv
na stran, Primorje pa defenzivna, se 
to. pravi, da je boja kriva Ilirija in je

Ilirija torej kriva tudi nazadovanja 
našega nogometa.

Nič ni bolj napačno kot tako na- 
ziranje!

Nihče ne more zanikati dejstva, 
da je z izjemo kolesarstva skoro vse, 
kar se je v 20 letih pozitivnega in 
stalnega zgradilo na polju ljubljan
skega sporta, mogli bi celo reči na 
polju slovenskega sporta, v bistveni 
meri delo SK Ilirije in njenih članov. 
Prav posebno velja to za nogomet. 
Or tali klubi so v najboljšem primeru 
sledili Iliriji. Nekaj boljšega ali no
vega do danes ni ustvaril nihče ne 
posameznik ne klub. Pač pa so se 
našli ljudje, ki delo Ilirije ovirajo in 
ga skušajo izpodnesti: in to je prvi 
vzrok, da slovenski nogomet danes 
ni na višji stopnji kot bi zaradi Ili
rije lahko bil.

V 20 letih svojega delovanja je 
SK Ilirija podpiral vsak klub in vsa
ko širšo športno organizacijo ali ak
cijo ki je potrebovala pomoči in je 
nanjo reflektirala. Z:1, primer bi se 
Ilirija mogla sklicevati na predlan
sko jubilejno poročilo SK Slovana, 
poleg Ilirije drugega najstarejšega 
slovenskega športnega kluba, ob nje
govi petnajstletnici. Tudi SK Primor
je je bilo pred 10 leti ustanovljeno iz 
Ilirije, z njenim sodelovanjem in z 
njeno podporo. Od nekdaj je Ilirija 

i posvečala pažnjo splošnim intere- 
j som sporta in ni je motilo, da je v 

daljni in tudi v uaibhžji preteklosti 
naletela na slučaje ko so se ji usluge 
vračale z nehvaležnostjo. Boja ni 
.iskala Ilirija z nikomur. Z zadošče
njem lahko rečemo, da živi SK Ilirija 
slejkoprej v prijateljskih odnošajih s 
skoro vsemi serijoznimi. resnično 
športnimi klubi v Sloveniji pa tudi z 
mnogimi najglasovitejšimi klubi v 
državi in v inozemstvu Tudi s Pri
morjem ni iskala Ilirija boja in nika
kor ni njena krivda, da Primorje že 
od svoje rane mladosti poskuša eksi
stirati od tega da se je razglasilo za 
nenrijatelja Ilirije. To datira že iz 
dobe, ko so se končavala srečania 
med njima z blizu 10 golov diferen
ce.. torej iz časov, ko so bile drugač
ne kot drugorazredne pretenzijo Pn-

n. pr. ni moglo opustiti svoje neprija
teljske agresivnosti niti na proslavi 
petnajstletnice SK Ilirije, ko je pov
zročilo znani incident s HAŠK-om 
kot gostom Ilirije: od tega incidenta 
traja HAŠK-ov bojkot — ne sloven
skega sporta, temveč ASK Primorja. 
V najnovejšem času je Primorje 
smatralo za primerno vložiti pri me
stnem magistratu prošnjo za isto 
zemljišče za športni prostor, o ka
terem je danes obče znano, da je pro
sila zanj že pred meseci Ilirija.

G. trener Primorja marsikaj tega 
ne ve, na incident s HAŠK-om je pa 
pozabil — sicer ne bi govoril o ofen
zivnosti Ilirije ter o »defenzivnem 
stavu« Primorja

Sredstva, ki jih g. trener smatra 
za sposobna dvigniti naš nogomet na 
višjo stopnjo, so v glavnem dobra, 
toda nikakor niso nova in SK Ilirija 
jih je po svojih močeh že doslej izva
jala :

Mednarodne tekme oz. tekme z 
močnimi zunanjimi klubi je od nek
daj prirejala skoro edina Ilirija: omo
gočila je s tem istočasno kot svojim 
igralcem tudi igralcem ostalih klu
bov videti prvorazreden nogomet in 
se učiti od glasovitih tujih moštev. 
Da dvigne slovenski nogomet na čim 
višjo stopnjo, je angažirala inozem
ske trenerje. Dandanes je Ilirija v 
sklepanju zunanjih tekem na žalost 
često ovirana po podsavezu: prime
ri: Micholson ali Gradjanski ŠK.

Tak sistem prvenstvenega tek
movanja, da bi za prvenstvo Slove
nije tekmovali samo resnično naj
boljši klubi, bi imeli na kolektivni 
predlog Ilirije. Maribora itd. lahko 
danes že tretje leto. ako ne bi bili na
stopili na podsavezni skupščini proti 
temu delegati Primorja. Težke posle
dice današnjega načina prvenstvenih 
tekem in današnje organizacije pod- 
saveznih tekem sploh so Iliriji jasne, 
toda žal ni v njeni moči. da bi jih 
sama odpravila. Edino kar more na
praviti je. da še bo za vsako ceno 
odtegnila sodelovanju v teh tekmah 
— v svojem lastnem življenjskem in-
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tercsu kakor zaradi slovenskega 
spot ta — ako ne bo že v najbližjem 
času temeljitih sprememb.

O harmoniji in kolaboraciji med 
širšimi slovenskimi športnimi instan
cami ter o njihovem uspešnem delo
vanju v prospeh slovenskega nogo
meta je škoda zgubiti vsako besedo 
pri današnji konstelaciji LNP-a in 
njegovih odborov. Iz istega vzroka 
ni mogoče dvigniti discipline in mo
rale na igriščih, brez tega pa tudi ni 
mogoč splošen smotren trening igral- 
ce\\ —

Še en stavek je v izvajanjih gosp. 
trenerja, ki v zveži z ostalim zahte
va poja.-nila. To je trditev, da »slo
venski nogomet ne uživa spoštovanja 
niti doma niti drugod«. Res je, da je 
ilioja na tujih tleh in posebno v Za
grebu doživela ponize. Toda dosegla 
je tudi nadvse častne uspehe in v svo- 
j.o ibvu hrani zelo laskave kriti- 
! c ravno zagrebških listov. Krivda 
na tem da uživa športna Ljubljana 
posebno lab ugled ravno v Zagrebu, 
sc torej ne more naprtiti SK Iliriji. V 
poučeni javnosti je znano, da je ško
dovalo ugledu slovenskega sporta v 
Zagrebu predvsem večletno grdilno 
pisanje ljubljanskega dopisnika »Za
greb. športskega lista« o slovenskem 
športu in prav posebno o SK Iliriji in 
o slovenskih nogometnih sodnikih. 
Kateremu klubu pripada ta ljubljan
ski dopisnik in njegovi hrvatski so- 
trudniki v Ljubljani, ni treba, da re
čemo, ker je dovolj znano. To preža
le tuo poglavje našega sporta pa ze
lo značilno očrta »defenzivni stav«, 
o katerem piše trener AŠK Primorja.

Pod opisanimi okolnostmi odkla
nja odbor SK Trije pač s polno upra
vičenostjo očitek, da je Trija kriva 
dekadence našega nogometa.

Kakor doslej bo cibor SK Trije 
tudi odslej storil za prospeh sloven
skega sporta maksimum ki ga more 
prevzeti posamezni klub. Pričakuic 
in zahteva pa, da se delo SK Ilirije 
spoštuje in posebej zahteva, da se in
stitucija LNP ne bo zlorabljala za 
boj proti SK Iliriji. Delovanje SK Ili
rije je bilo vedno posvečeno sploš
nim ljudskim koristim; s svojim de
lom in s svojimi športnimi naprava
mi n. pr. s kopališčem, raznimi igri
šči. drsališčem itd. prispeva nemalo 
1: ljudskemu zdravju in vrši lep del 

.. socijalnih dolžnosti mestne občine in 
državnih oblasti. Zato je vsak boj 
proti njej neumesten, krivičen in ne
kulturen. Odbor SK Ilirije ne bo več 
okleval spregovoriti tozadevno naj
bolj razločno in odločno besedo, da 
se bodo odprle oči oni javnosti, ki 
neinformirana često podpira nešport
ni boj proti domačemu klubu Iliriji in 
one, ki ta boj vodijo.

Odbor Športnega kluba 
»Ilirija«.

mm ŠPORTNIKI
kuoujte priI EK/TIL 

BAZARJU

VABILO NA NAROČBO. 
Uprava dostavlja današnjo številko 
»Športnega lista« mnogim članom 
športnih klubov, kakor tudi prijate
ljem športnega pokreta na vpogled, 
z vljudnim vabilom, da naroče to 
edino slovensko športno glasilo. Na
ročnina je za naše prilike tako mini
malna, da ne povzroča nikomur pre
velikega bremena. Vse one cenj. či
tatelje, ki bodo današnjo številko ob
držali, bomo smatrali za naročnike in 

jiiT' bomo list stalno dostavljali.
Uprava »Športnega lista«.

ČLANSTVU SK ILIRIJE!
Odbor SK Ilirije apelira na celokup
no članstvo, da naroči in podpira edi
no slovensko športno glasilo »Športni 
list«. Istočasno obvešča svoje član
stvo, da mu nudi tvrdka »Textil-Ba- 

. r« na Krekovem trgu pri nakupu 
• 0 'o popust. Pri nakupu se je treba 

izkazati s klubovo izkaznico.

KREKO¥E!*f TRGU
Plačila
tudi r>fciiv^e!

KLIŠE) E
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ST-DEU
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S
vse 'olrebšćine: plošče, 
papirje Fotogen, Agfa. 
Mimosa, Mord, Herzog, 
Satrap i t. d. v drogeriji

ii n i m s
Ljubljana,
Dunajska cesta št. 5 
in Cel;e

DOPIS IZ CELJA.
Celje, 25. oki. 1930.

Po odigranju prvenstvenih tekem 
je nastopil v celjskem nogometnem 
»saobraćaju« majhen zastoj. Deloma 
je krivo zastoju tudi stalno slabo 
vreme in grozeče poplave, ki poseb
no rade obiščejo igrišče Atletikov. 
Nekoliko življenja obeta prinesti od
redba LNP, da se mora ponovno od
igrati prv. tekma Olimp: Atletiki. 
LNP je odredil to na opetovane in
tervencije SK Olimpa, ki velja za 
delavski klub in ima kot tak v LNP 
očividno boljše zaščitnike kot pur
garski Atletiki. V taboru Atletikov 
se ponovne tekme z Olimpom sicer 
ne boje, hudujejo se pa nad tem, da 
bodo morali igrati še enkrat na za
htevo Olimpa, čegar pristaši so v 
stvari edini krivci, da je bila prva 
tekma za.15 minut predčasno zaklju
čena.

Nogometna sekcija SK Celja se 
bo kot izgleda v najkrajšem času zo
pet opomogla. Igralci se polagoma 
vračajo od vojakov in bodo do spo
mladi ravno zopet vsi skupaj. Klub 
ima upanje, da bo zdaj vendarle do
bil športni prostor na Glaziji. No
gometna sekcija bi pa morala treni
rati na vsak način tudi preko zime, 
ako hoče pridobiti teren, kolikor 'ga 
je zgubila v preteklih jesenskih tek
mah.

V Celju motrimo sport morda ne
koliko bolj kot drugod pri nas z na
rodnostnega stališča, sicer kot sred
stvo za zdravo telesno vzgojo, toda 
ca narodno vzgojo. Zato se pri nas 
zelo obsoja, da je nogom, savez v 
Ljubljani imenoval za predsednika 
medklubskega odbora v Celju zagri
zenega Nemca ter izročil tudi več 
drugih funkcij v nemške roke. SK 
Celje, ki je, kakor pravite v Ljublja
ni, na glasu »protirežimskega« kluba 
ter kot tako že itak dovolj za
postavljeno, se s temi razmerami 
ni moglo sprijazniti ter je odklonilo 
sodelovanje v M. O. — V M. O. slo
venskega Celja imamo na ta način 4 
»Atletikerje« in 3 Olimpovce. Pri 
sejah se govori večinoma nemško, 
slovenska pisjna se g. predsedniku in 
drugim prevedejo v nemščino, ker ne 

.razume slovensko, itd.

Razne vesti
DOMAČE VESTI.

Te dni je bil nastavljen za uprav
nega uradnika v Mostarju g. diplo
miran jurist Leon Lojk iz Viča. 
SK Ilirija izgubi ž njim enega svojih 
najboljših atletov. V Sarajevo je od
potoval tudi g. Drago Stepišnik, 
ki služi svoj vojaški rok. Obema 
atletoma želimo vso srečo in kmalu 
na svidenje!

Lahkoatletski miting SK Ilirije se
radi dežja ni mogel vršiti. Vršil se 
bo tekom tedna, najbrže ob času tre
ningov. Z mitingom se bo letna se
zona zaključila. Preselili se bomo v 
telovadnico I. drž. gimnazije, kjer 
bomo imeli zimski trening dvakrat 
tedensko.

Prvi smučar. V soboto je v Ljub
ljani ves dan deževalo. Kdor je bil 
zvečer na ulici je lahko videl tudi 
prve snežene kosme. Te so oznanja
le, da je v planinah sneg in kakor 
pravijo, jo je Šporn že mahnil na 
Vel. Planino. Bil je. gotovo eden prvih 
letošnjih smučarjev.

Tečaj za masažo, ki se vrši pod 
okriljem SK Ilirije je dobro posečan. 
Poučuje se masaža samega sebe in 
tudi prava športna masaža. V no
vembru se bo vršil za vse one, ki 
sedaj niso imeli časa, še en tak tečaj.

Zadnji »Ilustrirani Slovenec« je 
prinesel slike z balkanskih lahko
atletskih tekem. Le škoda, da so sli
ke tako male. Želimo, da bi imeno
vana ilustracija prinesla več slik iz 
sporta-redno vsaj po eno stran. 
Športne slike zanimajo vsakogar in

POXOF Smučarji, turisti in gozdovniki
Smuči vseh,vrst, palice, čevlje, nahrbtnike, cepine! vrvi. razno alumin asto posodo 
za ture ter vse druge potrebščine najboljših kvalitet za zimske športnike turiste 

.. in gozdovnike, Vam nudi po najnižjih cenah veletrgovina

Krisper Antoni, Mestni trg-nasproti magistrata.

so obenem najboljša propaganda za 
telesno vzgojo, ki je našemu naro
du tako potrebna.

Redna glavna skupščina ljubljan
skega plavalnega podsaveza (LPP)
je sklicana za petek, 31. t. m. ob 20. 
uri ,v posebno sobo restavracije 
»Emona«, Poleg običajnega dnevne
ga reda bo skupščina določila dan, 
mesto in program za podsavezno 
prvenstvo v letu 1931. V poštev pri
deta Mariborski otok ali kopališče 
Ilirije v Ljubljani. Aktualno je tudi 
vprašanje prenosa LPP-a v Maribor, 
zlasti ako se sedež plavalnega save
za prenese iz Beograda v Ljubljano, 
na kar se je večina klubov baje v 
principu že zedinila. V LPP'je včla
njenih sedaj 5 klubov: Ilirija^ Pri
morje, Maribor, sRapid in Železničar.

SK Slovan je imel IS. fvdnv redni 
občni zbor, na katerem je*-Kilo skle
njeno, da se klub temeljito reorgani
zira ter poživi njegovo spdrtno de
lovanje, ki je zadnja leta močno za
stalo. Klub se bo odslej imenoval 
»Trgovski športni klub Slovan«, ker 
je članstvo po veliki večini iz trgov
skih krogov. O delu, oz. nedelu do
sedanjega odbora in o delovanju klu
ba lani in letos se je živahno debati
ralo.] Težkoče odbora so bile pred
vsem v tem, da so se mnogi odborni
ki odtegnili delu in da zanje ni bilo 
primernega nadomestila. Skoro vse 
delo odbora je ležalo nazadnje na g. 
T Buciku. ki pa ob vsej marljivosti 
ni mogel obvladati poslov, ki jih sicer

opravljajo mnogočlanski odbori. Iz
voljen je bil nov odbor od katerega si 
obeta članstvo, da bo dvignil Slova
na, drugi najstarejši splošnosportni 
klub v Ljubljani, na nekdanjo ugled
no višino. Novi odbor je sestavljen 
takole: predsednik Aleks. Friedrich, 
podpredsednik Ivan Dorčec, tajnik 
Grm Ivan, blagajnik Tone Bucik, 
odborniki: .1. Kramar, .1. Skalar, 1. 
Strehovec, M. Legat, L. Gluhak, L. 
Felber. V. Laznik, K. Detela.

SLUŽBENE OBJAVE LHP-a.
(Iz seje uprav, odbora dne 27. okt.)

Po volji, odnosno po naročilu ve
čine klubov LHP-a je prevzela pod- 
savezne posle zopet suspendirana 
uprava. Klubi se opozarjajo, da po
slujejo kakor doslej točno in v smislu 
obstoječih pravil. Vse dopise je na
slavljati na stari podsavezni naslov. 
Za Dravsko banovino obstoja kot 
višja instanca samo LHP. Savezni 
sklep, po katerem se ukinja LHP se 
kot protipravilen zavrača in se ne 
vzame na znanje. U. o. sklicuje za 
sredo 29. ob 16.30 v damski salon ka
varne Emona sestanek klubov z 
dnevnim redom: Stališče naših klu
bov napram saveznim ukrepom in 
vprašanje odigranja jesenskih prven
stvenih tekem. Podrobnosti o sestan
ku so bili sporočeni klubom s poseb
nimi okrožnicami. Čitajo se s pravom 
nastopa dne 4. nov. za SK Savo: Ma
na Süss in Leopoldina Perc. — Taj
nica.
KONFERENCA PREDSTAVNIKOV

VSEH PODSAVEZOV JNS-a.
Savez jc na svoji zadnji seji raz

pravljal o tekočih poslih. Med dru
gim je na predlog Sarajevskega pod- 
siveza sklical za 1. in 2. novembra 
v Beogradu konferenco predstavni
kov vseh podsavezov JNS-a. Konfe
renca naj bi.bila nekaka priprava za 
predstoječo glavno skupščino save
za. Razpravljalo se bo o predlogu za 
spremembo saveznih pravil, o spre
membi načina odigravanja državne
ga prvenstva, o tekmovanju za sa
vezni pokal in o eventuelnem osno
vanju novih podsavezov. Konferenca 
bo imela nalogo, da vse te predloge 
predebatira in stavi glavni skupščini 
konkretne predloge. Na konferenci 
se bo nadalje pretresalo vprašanje 
spora JNS-a, zdravstvena zaščita 
igralcev, pomoč klubom za gradnjo 
igrišč itd., tako da ne bodo ta vpra
šanja preveč obremenila skupščino.

Dnevni red konference, ki se bo 
vršila 1. in 2. novembra ob 8. v sa
veznih prostorih v Beogradu je na
slednji :

1. Sprememba pravil JNS-a, 2. 
Državno prvenstvo za tekoče leto, 
3. Savezni pokal. 4. Slučajnosti.
FINALE ZA SREDNJEEVROPSKI 

POKAL.
Finalista ža Srednjeevropski po

kal Rapid (Dunaj) in Sparta (Praga) 
sta se dogovorila, da odigrata 2. ih 
12. novembra odločilni tekmi in si
cer najpreje v Pragi, na to na Du^ 
naju.
PROFESIONALIZEM V NEMČIJI.

V Kölnu so ustanovili nemški 
profesionalni nogometni savez (Deu
tscher Professional-Fußball verband).
Novemu savezu so pristopili: I. Fuß
ballklub Köln. F u ßballsport verein 
Köln. München-Gladbach. Schalke 04 
in Wuppertal. Kluba Krefeld in Düs
seldorf sta pristop obljubila. Savez se 
je prijavil v Fifo. ki pa osnovanje te
ga saveza ni Vzela na znanje. V osta
jem je izrazil novi savez svojo lojal
nost v kateri naglasa, da ne pomeni 
ustanovitev profesijonalnega saveza 
nikak boj proti amaterstvu, temveč 
predstavlja le poizkus, da uredi v 
Nemčiji vprašanje profesijonalizma.

V zvezi, z. vprašanjem profesijo
nalizma v Nemčiji, je predlagal F. 
Richard v »Fußballu«. da naj se usta
novi liga dvajsetih klubov iz 19 naj
večjih mest Nemčije. Radi rentabil
nosti glede gledalcev bi. imel Berlin 
2 kluba. Po njegovem mnenju naj bi 
gornja liga obstojala, iz 5 južnonem- 
ških klubov (München, Frankfurt, 
Nürnberg, Fürth, Stuttgart), 5 za- 
padnonemških klubov (Költi, Düssel
dorf, Essen. Dortmund. Duisburg);, 3 
srednjenemških . (Dresden. Leipzig, 
Chemnitz), 3 severnonemških (Ham-
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burij Kiel, Hannover), 2 berlinskih in 
po eden v Vratislavi in Königsbergu.

Richardmeni sicer, da bi bila 
nmestnejša liga 10 klubov, da pa je 
Nemčija prevelika in znanje preveč 
izenačeno, tako, da bo tudi 20 klubov 
uspevalo. Tekme lige bi že od prve
ga dne privabile množice gledalcev, 
kar danes, ni slučaj, ker je poleg za- 
nimivih srečanj obilica manjvrednih, 
ki gledalcev ne privlačujejo.

Plavanje
Srednješolski waterpolo in Še marsikaj.

Nedavno je reprezentativno water
polo moštvo ljubljanskih srednjih šol 
premagalo moštvo tukajšnje univerze s 
precej občutnim rezultatom 4:0.

Ta rezultat je bil dokaj nepriča
kovan in je prav gotovo presenetil, to
da končno ni nič nenavadnega in ne
mogočega, da srednješolci porazijo aka
demike in njih lepo in v resnici zaslu
ženo zmago je prav z veseljem pozdra
viti. Prav je, da mlajši v borbi s starej
šimi dosezajo uspehe, da učenec pre
kosi svojega učitelja. In — ko toliko
krat slišimo, da leži bodočnost v rokah 
mladine — moramo tem bolj odobra
vati uspeh ljubljanskih srednješolcev in 
se ga radovati.

Stvar bi torej bila čisto v redu. Je 
pa tu še druga plat, ki pa ni tako v 
redu, druga plat, ki da misliti!

Dobrih štirinajst dni, preden se'je 
bila odigrala omenjena water-polo tek
ma, se je v kopališču Ilirije v Ljubljani 
vršil plavalni dvomatch med reprezen
tancama ljubljanskega in zagrebškega 
podsaveza in v okviru tega dvomatcha 
tudi water-polo tekma med izbranima 
moštvima obeh podsavezov. •

Poglejmo moštvo reprezentance 
ljubljanske univerze, ki so ga ljubljanski 
srednješolci s 4:0 pošteno nabrisali, po
glejmo moštvo reprezentance LPP, ki 
je s težavo v borbi z zagrebško vzdr
žala neodločen rezultat r:i in primer
jajmo ju med seboj, pa bomo prišli* do 
prav interesantnega, ali prav malo raz
veseljivega zaključka!

V moštvu univerze so igrali nič 
manj;kot štirje igrači podsaveznC re
prezentance: v moštvu srednješolcev
piandva; torej šest. Sedmi igrač pa, ki je 
v boju z Zagjrcbom še zastopal Ljublja
no;« je bil v tekmi srednja šola : univer- 

1 za dostojno zamenjan s starim jugoslo
vanskim reprezentativnim igračem, čla
nom splitskega Jadrana prof. -Kuljišem.

Torej: igrači podsavežne reprezen
tance Sketelj, Tuma, Kolar in Blei- 
weiss, ojačeni z državnim reprezentan
tom Kuljišem kot petim, vratar prve 
garniture podsaveznega prvaka Primor
ja kot šesti in Sever kot sedmi so tvorili 
team ljubljanske univerze.

Reprezentanta Trampuž in .Otruba, 
junior Primorja Wilfah, juniorja Ilirije 
Jamnik in Žirovnik ter igrača prve gar
niture Ilirije, Jesih in Payer pa so tako 
uspešno zastopali srednje šole! :«•

Kako . je torej Ljubljanski Plivački 
Podsavez [postavljal za ,tako važno ;sre- 
čamje, kot je bilo ono z ZPP svoj team, 
ki naj bi ga bil v tej borbi dostojno 
reprezentiral? r.
.. Menda ni treba povdarjaii, da, je 
treba v takih slučajih, in ob sličnih-pri- 
likah žrtvovati vse ostale interese samo 
eni edini samoobsebi umevni misli^po- 
staviti najmočnejše, najboljše, najispo- 
sobnejše moštvo, moštvo, za katero 
imamo garancijo,, da res zna in more 
več, kot.,vsaka druga eyentuelno. mo
goča kombinacija razpoložljivih igra- 
čev. — . Vv i ,

Očividno o priliki dvomatcha z 
Zagrebom Ljubljanski Plivački Ppdsa- 
vez tega rji napravil. Tekma med repre
zentancama srednjih šol in univerze je 
zato glasna priča in. jasen dokaz!
. $c nekaj poznavalcu razmer pade v 
oči ob priliki poraza akademikov;

Ob priliki prvenstva LPP. je odločil
no vater-polo tekmo med prvima gar
niturama Ilirije in, Primorja izgubila 
Ilirija z rezultatom 2:3, Govorilo se je 
takrat in pisalo, da je bila, Ilirija boljše 
moštvo, ki bi bilo sigurno znjagalo, če 
ne, bi bil sodnik s svojimi napakami 
odločil drugače! tns 1 r ;
r . Pa bo morda na teh govoricah Je 
nekaj, resnice, če pomislimo, da je v 
moštvu univerze igralo pet igračev pr- 
ye garniture; Primorja in še en državni 
reprezoptartt povrhu, v moštvu Ilirije 
pa štirje igrači prve seniorske in eden

prve juniorske garniture Ilirije ter dva 
juniorja Primorja in so prvi podlegli s 
0:4!

Tako bi nekako izgledala ona druga 
plat tekme reprezentance srednjih šol 
proti univerzi, ona druga plat, ki da 
misliti.

Svoje mnenje pa naj „si ustvari vsak 
sam!
—  -T—-./r   » t. rit 'IT •irrh-
Sportnik mora biti vedno 

eleganten!
Gospodje, dame!

Vaša jesrnska obleka, suknja, 
damski plašč, kostumi bodo. 
^opet kakor novi, ako jih pošljete v

WALLET EK/PRE/r
LjimjANA. Stari trg 1911
ki vam kemično čisti, zlikaj terneljitö 
popravi, obrne ali vstavi na- željo novo 
podlogo. Čiščenje in popravljenje 
24. urah. - Pišite dopisnico, da pri

demo iskat.
—T-’ —-T—   -r  ;  
TEVZD^ŽNE RAZMERE V HA- 

ZENSKIH ORGANIZACIJAH.
Nezdrave in do skrajnosti raz

drapane razmere v naših bazenskih 
organizacijah, katere smo na kratko 
opisali v naši zadnji številki, so se 
v prošlem tednu še bolj zamotale. 
Savezna uprava se je po daljšem 
trdovrathem molku zopet zdramila. 
Spravila jo je iz prijetnega brezdelja 
bržkone vest. da prevzema posle 
LHP-a zopet suspendirana uprava. Iz 
strahu pred uresničenjem te za go
spodo okoli saveza tako strašne ve
sti. je sklicala za 22. tr m. sejo u. o., 
na kateri so navzoči odborniki brez 
daljšega pomišljanja in ne glede na 
posledice enostavno ukinili LUP. nje
gove klube pa so podredili direktno 
Savezu. Savezna uprava se sklicuje 
pri tem na precedenčni slučai V letu 
■1U2S.. ko so bili triie zagrebški klubi 
podrejeni savezüV čeprav ji ie dobro 
znano, da je bil takratni 'slircaj po
vsem druge narave. Razmere, ki so 
vladale takrat v Zagrebu. (ZHR je v 

detli 1928. na pobudo •nekaterih go
spodov sbdanje- savezne uprave sa
movoljno likvidiral, vsfed česar so 
tamošnji klubi ostali brez. vodstva —; 
opomba uredništva) so prisilile teda- 
nio upravo, da je podredila zagreb
ške klube začasno savezu. Istočasno 
na ie sklicala izredno , .skupščino; 
ZHP-a, katero pa so preprečili ravno; 
oni gospodje, ki so zamislili danes 
ukinitev LHP-a. Ako povemo cenj. 
čitateljem še to. da so vodili teda
njo savezno upravo povečini- odbor
niki sedanje suspendirane uprave 
LHP-a. jim ne bo težko razumeti, 
odkod in zakaj izvira tolik srd savez- 
niha gospodov nad upravo našega 
podsaveza. . 1-. o-

Z ukinitvijo podsaveza so gospo
dje v, savezu ponovno grobo kršili 
obstoječa-in od političnih oblasti pri
znana pravila, kajti ustanavljanje in 
ukinitev podsavezov spada edinole v 
delokrog glavnih skupščin saveza, 
odnosno - podsavezov/ Upravnemu 
odboru saveza je pridržana samo 
pravica' suspendirati podsavežne 
vj pr,a v e.. Kako stališče bodo zavzeli 
klubi k temu najnovejšemu igračka
nju saveza z Interesi slovenske in s 
tem seveda jugoslovanske bazene,

. !• V it iM>' 'k St .< .i- <
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nam trenotno ni še znano. Po razpo
loženju v naših klubih sodeč; pa bo 
naletel ta savezni ukrep na najostrej
ši odpor.

Podsavezna uprava, ki je med 
tem že prevzela po nalogu klubov 
podsavežne posle, je sklicala za sre
do 29. t. m. sestanek delegatov vseh 
klubov, na katerem se bo končno- 
veljavno sklenilo, kako in s kakimi 
sredstvi se bo v bodoče preprečilo 
delovanje saveza proti interesom ba
zene v Dravski banovini. Na istem 
sestanku se bo sklepalo tudi o izved
bi jesenskega prvenstva, ki je posta
lo vsled pozne jesenske dobe in vsled 
izredno slabih vremenskih prilik več 
ali manj iluzorno, ker je pričakovati, 
da večina klubov ne bo nastopila.

Športna masaža
Razni narodi uporabljajo masažo 

kot ljudsko higijensko sredstvo. Zna
no je to o Kaukazih o Indijcih in Ki
tajcih. Tudi pri Fincih je masaža ze
lo razširjena. V finskih krnskih mir
nih kopelih ki jih imenujejo »sauna«, 
najdete redno tudi spretno ženico, ki 
je vešča masaže. »Sauna« in masa
ža ije hrezdvbma eden onih činiteljev, 
ki so ustvarili tako odporne, fin-kc 
tekače -

Števdne slike ki so se ohran'le iz 
antičnih časov nam pričajo, da je 
bila masaža tudi Egipčanom in 
Grkom dobro znana. Zgodovinarii. 
ki niso poznali masaže, si teh slik ni
so mogli razlagati. Imenovali so jih 
»scene iz veselili iger« (Krause, ,le
ta 1841.). Danes pa vemo. da pred
stavljajo egipčanske stike Je drga- 
:iiie. tolčenje ali gnetenje mišic pri 
masaži.

V snortu se ic danes masaža — 
praktično in znanstveno — docela 
uveljavila. Znameniti športni učitelj
H. Suren pravi: »masaža je pol tre
ninga!« To se nam zdi malo pretira
no, drži pa. da ni uspešnega treninga 
brez masaže. Kdor se hoče danes v 
snortu uveljaviti, ta se mori' poslu
ževati vsega, kar mu more količkaj 
služiti: mora redno spati, redno je
sti. veliko hoditi, čuvati se pred mra
zom, negovati telo z milom, z vodo. 
zmasažo. Tuka.i .imamo y mislih ju
tranjo masažo samega sebe.

Ta obstoja iz energičnega drga- 
nja kože po tilniku., vratu, ramenih, 
po košu, hrbtu, trebuhu, po bokih, 
nogah in rokah. Z drganjem se krvne 
posodice zvečalo, kri pride v kožo. 
ki postane rdečkasta. Ce si dovolj 
dreni tedaj dobiš občutek prijetne 
toplote. ' -vi 1- ■ '.h

Mišice masiramo z gnetem,cm. in 
z rahlim tolčenjem. Pri gnetenju 
premikamo mišico sem ter tja. S tem 
dražimo najmanjše mišične stanice, 
ki radi tQgar bolje delujejo, Gnetemo 
lahko, s celo roko. t. j. s celo dlanjo, 
.lahko pa Judi samo s prsti. V sled
njem j slučaju lahko obdelamo vse 

■;P.pjma nišo r mišice. S Jako masažo po
spešimo celoten« krvni obtok- Zelo 
koristno ie rahlo tolčenje po, prsnem 
košu. tako tolčenje naredi koš ela
stičen in,dihalne mišice imajo lažje 
delo. Masaža samega sebe naj traja 
5—10 minut. > .

Vsakemu športniku mora postati 
. vpakdpnia .noireba in sestavni del te
lesne, pege,-
. Kakšnega pomena na je prava 
športna «masaža? Vzemjmo prime1', 
da -.moramo tekmovati ob . hladnem 
vremenu! Ker nas zebe je JsOŽa ble
da* kar je znamenje,,da jq v njej pre

tipalo krvi. Znano je da,pridemb hlad-
• pom t vremenu do lahkih poškodb 
pa,.tudi. da mrz,le mišice niso dela- 
,zmožne,. Šaj to ni, le ,slučaino. da so 
bili vsi rekordi ,v skokih ali tekih na 
k ra tka .ip,roge doseženi ob zmerno 
tonli temperaturi* Vemo tudi. da je 
mišica reakcija, .ob hladnem vreme
nu skrajno, nepovoljna.* zato si mora
mo prizadevati, da temperaturo v 
mišicah dvignemo. To dosežemo naj
lažje z masažo, ki pospeši krvni ob
tok, ki. privabi kri v vse oddaliene 
mišice .in, vr.kožo..,!,, ,

Masaža nam služi dobro tudi za 
regulacijo startne treme. Pod startno 
tremo razumemo, neko veliko pH- 

Tpfaviienost telesa na. nalogo, ki jo 
ima izvršiti. Živali, ki je pripravbenn 
za-boj. stoji perje (ali ti. pr. ščetine) 
pokonci, človek pa dobi kurjo kožo, 
t, j. lasje na koži se mu dvignejo.

Gotbva'pripravljenost telesa ifa-boj 
je torej naravna. Dognano pa je, da 
je prevelika trema škodljiva, ker je 
v terri'Slučaju krvni pritisk prevelik. 
Tako bo treba udom »nekoliko krvi 
odvzeti«. To dosežemo najbolje z 
energično masažo hrbta. Ta masaža 
ima namen, da potegne del krvi TV 
veliko ploskev hrbta: tako se udi 
razbremenijo in krvni pritisk se 
zmanjša. To velja o temperamentnih 
tekmovalcih. Drugače je treba po
stopati z ravnodušnimi, s flegmatiki. 
Te je treba baš po nogah in po ro
kah t. j po onih udih, ki bodo imeli 
v tekmi najvažnejše opravilo — 
krepko masirati.

‘ 'portnik se mora pustiti redno 
dvakrat tedensko masirati. Temelji
ta masaža mora trajati najmanj pol 
ure. Naloga maserja je. da, mišice to
liko časa gnete, da postanejo mehke, 
zakaj le mehke in dolge mišice so 
delazmožne. Dalje je naloga šport
nega maserja., da pregiblje kožo po 
vsem telesu in skrbi, da se le-ta ne 
zarase z mišicami. Koža je kakor 
obleka. Če je obleka tesna, tedaj nas 
ovira pri gibanju; če je koža prevc' 
zarašena z ostalim, telesom, tedaj nas 
tudi ovira pri gibanju. Športnik mo-' 
ra imeti fino tanko kožo. ki jo lahko 
potegnemo od mišic: to velja pred
vsem za lahko-atlete. med Jem ko 
morajo imeti plavači »debelejši 
plašč« (t. j. koža plus maščoba), ki 
pa mora biti tudi gibljiv.

Posebno nalogo, ima masaža za 
odpravljanje utrujenosti. Po plava
nju, smučanju ali po teku na dolge 
proge čutimo v mišicah veliko utru
jenost. Po vztrajnem in napornem 
delu se zberejo v mišicah razne ki
sline. ki povzročajo utrujenost. Te 
kisline in sploh vse snovi, ki povzro
čalo utrujenost mora kri sčasoma iz
prati in jih izločiti iz telesa, skozi ko
žo (potenje!) in skozi ledvice. V ta 
namen. oz. za počitek je -potrebno 
navadno po več dni. z masažo pa se 
lahko čas počitka znatno skrajša. To 
dejstvo razlaga nemški športni ma
ser dr. F. Kirchberg takole: Pri delu 
ie porabila mišica tudi del lastnega 
kisika; energično gnetenje. M-razširi 
krvne žilice, ji.dovaja hitreje kisika 
kakor pa le mirovanje. Utrujena mi
šica, je otekla kar znači, da ie pri 
trdem delu izstopila voda iz krvnih 
posod v mišico. Ta premočenost, oz. 
nabrana vlaga se lažje odpravi Z 
masažo..Lerta pa mora biti .spočetka 
lahka in površna,, pozneje.pa je. treba 
mišice temeljito gnesti. Masaža, za 

■ odpravljanje utrujenosti ne sme po
znati tolčenja ali celo sekanja - (z 
ostrim robom dlani) ker povzroča to 
nove dražljaje za živce, torej nove 
kqntralccije mišic.

Če se, -krvni obtok pospeši, tedaj 
sc tudi hitreje izločijo in odpravijo 
snovi, ki- povzročajo utrujenost. Mi
šica dobi hitreje nove hrane in je v 
kratkem času zopet delazmožna.

Športnik mora biti masaže vajen. 
Le-ta ga ne sme dražiti, nikakor ne 
boleti, biti mu mora užitek,, če po
vzroča maser svojemu pacijentu tudi 
naimanjše bolečine, tedaj ga naj ta
koj odkloni! 1

Kdor nima redne masaže, ta se 
tudi pred tekmo ne sme pustiti ma
sirati. zakaj na masažo se je treba 

,najprej navaditi. Sicer učinkuje ne
ugodno. kar so naši športniki že ob
čutili. . ...

Nemogoče bi bilo opisati tehniko 
športne masaže. Za to je potreben 
večtedenski tečaj. Na takem tečaju 
se morajo športniki naučiti, masira
nja in si pozneje lahko drug drugem' 
pomagajo.-,,.

Da popovim;,,, ;a
1. masaža-samega sebe ti bodi 

sestavni dej telesne nege:
2. pusti se redno dvakrat teden

sko masirati: r
3. po vsakem napornem treningu

si poišči veščega tovariša, ki te bo 
zmasiral! „ , D-

Poiorsmuferji. turisti
Čevlje za,, smučarje jn tyriste, Kakor 
tudi jahajne in lovske škornje za darnc 
in gospode, izdeluj^ najsolidneje in 

najceneje.
L. LUKA*. Uubliana

ti. Petra c. 7.


